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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - اگرچه همواره 
اعلام می شــود که کمبــود نقدینگی 
مهم ترین چالش بخش تولید کشــور 
است اما حتی اگر دولت، تمام نقدینگی 
مورد نیاز تولید را هم تأمین کند ولی تا 
زمانی که فضای کسب و کار تیره و تار 
باشد، باز هم عملًا کاری از پیش نخواهد 
رفــت؛ در همین رابطه کارشناســان 
همواره تاکید می کننــد که دولت باید 
قید و بندهای پیش پای تولید را از میان 
بردارد و اجازه دهد، تولید نفس بکشد. 
یکــی از این قید و بندها قیمت گذاری 
دستوری اســت؛ به اعتقاد اقتصاددانان 
و فعــالان اقتصادی لغو قیمت گذاری 
دستوری موجب خودکنترلی می شود و 
این سیاست فقط در مواردی که دولت 
ارز یا رانتی را در اختیار تولیدکنندگان 

قرار می دهد، باید اعمال شود.
انتقادهای بــی ثمر وزرای 

صمت
بر همین اساس نیز تاکنون وزرای 
صمت در قالب های مختلف مخالفت 
خــود را با سیاســت قیمــت گذاری 
دســتوری اعلام کرده انــد اما لغو این 
سیاست طی ســال های اخیر هرگز به 

طور کامل اجرا نشده است.
به عنوان نمونه محمدرضا نعمت 
زاده وزیــر صمت دولــت یازدهم، با 
ابلاغ حذف دســتوری قیمت از روی 
برخــی محصولات به ســازمان های 
متولی قیمت گذاری سعی داشت فرایند 
خــروج دولت از قیمت گذاری را کلید 
بزند. همچنین نعمت زاده دو بار تلاش 
کرد تا خــودرو را از چارچوب قیمتی 

شورای رقابت خارج کند.
رضا رحمانی وزیر اسبق صمت 
نیز صراحتاً اعــلام کرده بود که موافق 
قیمت گذاری دســتوری کالاها نیست 
و بر لزوم تقویت سامانه های معاملاتی 
شفاف و معاملات در بستر بورس کالا 
به منظور رسیدن کالاها به تولیدکنندگان 

تاکید کرده بود.
همچنین رزم حسینی وزیر سابق 
صمت در اظهارات بسیاری با دخالت 
دولــت در قیمت گذاری دســتوری 

مخالفــت کرده و حتی در دوره وزارت 
وی برخی از کالاها همچون لاستیک و 
کره از این چارچوب خارج شــدند اما 
به طور کامل قیمت گذاری دستوری از 

اقتصاد ایران برچیده نشد.
سید رضا فاطمی امین وزیر سابق 
صمت ضمن مخالفت با قیمت گذاری 
دستوری، تاکید کرده بود دولت نه باید 
قیمت گذاری کند و نه باید قیمت را رها 
کند؛ بلکه باید ضوابط و ساختاری برای 

قیمت گذاری تعیین کند.
عبــاس علی آبادی وزیر ســابق 
صمت هم در این رابطه اعتقاد داشت که 
»وقتی ارز ترجیحی می پردازیم چطور 
باید اجــازه دهیم که صنعتگر کالا را با 
قیمت دلخواه خود بفروشد؟ ما باید در 
این خصوص به راه حل برسیم و مساله 

را به صورت ریشه ای حل کنیم.«
ســید محمد اتابک وزیر جدید 
صمت نیز در برنامه خود ضمن مذمت 
قیمت گــذاری دســتوری بر حذف 
تدریجی قیمت گذاری های دستوری به 
منظور ارتقا توان رقابتی بنگاه ها و کنترل 
تورم ناشی از تخصیص های یارانه ای و 
قیمت گذاری های دستوری تاکید دارد.

بنابراین مجمــوع نظرات وزرای 
صمت حداقل از دهه ۹۰ به این سو نشان 
می دهد که متولیان صنعت کشور از نظر 
کارشناســی و فنی اعتقادی به قیمت 
گذاری دســتوری ندارنــد اما به دلیل 
وجود زوایای دیگر، همچون پرداخت 
ارز ترجیحــی و گســترش دامنه های 
رانت، تمایلی به حذف قیمت گذاری 
دستوری در بدنه دولت ها وجود ندارد.

مخالفت بورسی ها با توزیع 
رانت

در این بیــن وقتی قیمت گذاری 
صورت می گیرد، تولیدکننده این علامت 
را می گیرد که تولید با ریســک بیشتر و 
سود انتظاری کمتر همراه است؛ بنابراین 
در بسیاری از موارد، قیمت گذاری کالا 
و خدمــات موجب کاهــش رقابت، 
تضعیــف تولید و تحکیــم انحصار و 
البته کاهش رفاه جامعه می شود. نگاهی 
بلندمدت به سیاست های مداخله قیمتی 
دولت در اقتصاد حاکی از آن اســت که 
این سیاســت ها، پس از مدتی به ضد 
خود تبدیل شــده و باعث شکل گیری 
یک ســیکل با ماهیت باخت- باخت 
میان مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
می شــود؛ اما در این بین مداخله دولت 

موجب ایجاد اختــلاف قیمت دولتی 
با بازار می شــود که رانت ســنگینی را 
نصیب عــده ای می کند. شــاید بتوان 
یکــی از مصائب قیمت گذاری دولتی 
را گســترش و نهادینه شــدن فرهنگ 

سودهای بی زحمت دانست.
در ایــن رابطه محمدعلی دهقان 
دهنوی رئیس پیشــین سازمان بورس 
و اوراق بهــادار نیز معتقد بود که قیمت 
گذاری دستوری برای اقتصاد کشور سم 
اســت و این شیوه نتیجه ای جز توسعه 
رانت و تولید فســاد در کشور نداشته و 

هرگز منجر به رفاه نخواهد شد.
همچنین مجید عشقی رئیس فعلی 
سازمان بورس و اوراق بهادار همچون 
رؤسای ســابق این سازمان اعتقاد دارد 
کــه »حبس کردن قیمت هــا نتیجه ای 
جز توزیع رانت ندارد و در ادامه باعث 
کاهش عرضه به شیوه های مختلف از 
سوی عرضه کنندگان شده و مشکلات 
دوچندان می شــود؛ لــذا در کالایی که 
می توانســتیم به افزایش تولید برسیم 
و نیاز داخــل را تأمین کنیم اگر بحث 
قیمت گذاری دستوری ادامه داشته باشد 
نتیجه آن از بین رفتن تولید می شود و بعد 
از چند سال به واردکننده آن کالا تبدیل 
می شویم؛ بنابراین وجود چنین نگاهی 

در اقتصاد کشور درست نیست.«
برنامه هفتم چه می گوید؟

در ایــن بین نماینــدگان مجلس 
شــورای اســلامی در جریان بررسی 
جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه رأی 
به محدودیت قیمت گذاری دستوری 
دادند تا در طــول اجرای برنامه هفتم، 
اغلــب کالاهای ایرانــی از گزند نظام 

قیمت گذاری آسیب نبینند.
پس از تصویــب برنامه هفتم در 
شورای نگهبان و ابلاغ از سوی دولت، 
بنابرایــن به صورت رســمی قیمت 
گذاری دستوری در قالب برنامه هفتم 
توسعه لغو شده است؛ طبق بند ث ماده 
۴۸ قانون برنامه هفتم توسعه »به منظور 
توسعه اشتغال و رشد اقتصادی از طریق 
ســرمایه گذاری بخــش خصوصی و 
تعاونی قیمت گذاری دولتی به استثنای 
کالاهای اساســی یارانه ای و کالاها و 
خدمات انحصــاری و عمومی ممنوع 

است.«
در تبصره این ماده نیز آمده است 
که »کالاهای اساسی یارانه ای، کالاهایی 
است که از یارانه مستقیم ارزی یا ریالی 
مانند پرداخت مستقیم بخشی از قیمت 

کالا توسط دولت برخوردار شده اند.«
پایانــی بر قیمــت گذاری 
دســتوری؛ برنامه هفتم ناجی 

تولید می شود؟
به اعتقاد کارشناســان هر زمان که 
قیمت گذاری دولتــی بر کالایی انجام 
شــود، موازی با آن قیمتــی به عنوان 
قیمــت بازار آزاد کــه فاصله عمیقی با 
قیمت تعیین شــده دولتی دارد، ظاهر و 

در پــی آن بازار با دو نرخ متفاوت یک 
کالا روبه رو می شود. در چنین شرایطی 
همین دو نرخی شــدن کالا سرمنشاء 
فســاد، رانت و احتکار کالاها را فراهم 
می آورد. شاهد این مدعا ظهور و بروز 
دلار ۴۲۰۰ تومانی به عنوان ارز ترجیحی 
برای تأمین واردات کالاهای اساسی بود 
که علاوه بر ایجاد رانت و فساد و تضییع 
حقوق افراد جامعه، موجب شد تا بازار 
آزاد قیمت هــا در برابر نرخ دلار ۴۲۰۰ 
تومانی هویدا شــود. ظهور بازاری که 
مشــکلات فراوانی را هم برای اقتصاد 
کشور و هم اقتصاد خانوارها به وجود 

آورد.
بر این اســاس آثار مثبت خروج 
قیمت ها از دستورات دولتی، نه تنها به 
شــفافیت انجام امور معاملات در بازار 
و تقویت بخش خصوصی در فعالیت 
بنگاه های اقتصــادی و مراکز تولید و 
خدمــات منجر می شــود، بلکه نحوه 

مدیریت بازار نیز به شیوه فعالیت کنونی 
کشــورهای توســعه یافته و بازارهای 

بین المللی تغییر می کند.
بنابرایــن تصویب حذف قیمت 
گذاری دستوری در برنامه هفتم توسعه، 
موجب خواهد شــد که دیگر بخش ها 
چون بخــش تعــاون و خصوصی از 
حاشیه به متن آمده و در اقتصاد بیش از 
پیش مورد توجه قرار گیرند. از طرفی با 
این اقدام شفافیت در انجام معاملات در 

بازار ایجاد خواهد شد.
بر همیــن مبنا نیز در طول اجرای 
برنامــه هفتم حاکمیت مکانیزم عرضه 
و تقاضا، تعیین کننده قیمت ها در بازار 

می شــود و دولت بــرای تعیین قیمت 
فقط مجــاز به نرخ گذاری دســتوری 
کالاهای اساسی و انحصاری است. به 
دنبال اجرای این مهم، سیاســت هایی 
مانند قیمت گذاری دســتوری که طی 
ســال های متمادی باعث خارج شدن 
بخش خصوصی واقعی از حوزه های 
حساس اقتصاد کشور، پسرفت بخش 
تولید، آشفتگی بازار و همچنین ایجاد 
رانت و فســاد شده اســت، بی معنی 

خواهد شد.
از سوی دیگر تعیین قیمت کالاها 
و خدمات انحصاری نیز توسط شورای 
رقابــت به عنوان مصادیــق بازارهای 
انحصاری، تشــخیص داده می شوند. 
تعییــن قیمت خدمــات عمومی هم 
که دولت تنها عرضه کننده آنهاســت و 
تولید و عرضه آن نیز در تملک و اختیار 
خودش است همچنان در دست دولت 
باقی می ماند. به عنوان نمونه تعیین قیمت 

خدمات آب، برق، گاز، نان یا کالاهایی 
که یارانه بگیر هســتند از سوی دولت 
مشخص خواهد شد چراکه این کالاها 

در انحصار خود دولت قرار دارند.
البته نکته ای که نباید فراموش کرد 
آن است که در چنین شرایطی ضرورت 
افزایــش دوچندان نظارت بــر بازار، 
توجه به چگونگی فعالیت بخش تولید، 
فروش و توزیع کالا را می طلبد، چه اگر 
بازار به حال خود رها شود این احتمال 
وجــود دارد که هر کدام از این بخش ها 
به نفــع خود کار کند و بــازار به زیان 
مردم آشفته شود. آشفتگی ای که در پی 
قیمت گذاری دستوری، سال های سال 
شاهد آن بودیم که هم تولیدکننده و هم 
عرضه کنندگان کالا پس از تعیین قیمت 
یک کالا شــروع به فعالیت غیرشفاف 

می کردند.
خروج سرمایه به جای جذب 

سرمایه
قیمت گذاری دســتوری علاوه 
بــر تحمیــل هزینه های ســنگین به 
تولیدکنندگان و عدم سوددهی مناسب، 
قدرت رقابت پذیری تولید را نیز از بین 
برده و در نتیجه منجر به تعطیلی یا ادامه 
تولید با ظرفیــت پایین واحدها و فرار 
ســرمایه گذاری از بخش تولید شــده 
اســت که به تعبیر عباس آرگون عضو 
هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران، 
قیمت گذاری دســتوری مخل سرمایه 
گذاری، توسعه تولید و قیمت مناسب 
کالاها شده اســت. به اعتقاد او، وقتی 
کالایی تولید می شود و فرد قصد سرمایه 
گــذاری در آن بخــش را دارد و دولت 
با دخالت هــای خود، قیمت آن کالا را 
تعیین می کند عملًا حاشیه سود را برای 
سرمایه گذار از بین می برد. سرمایه گذار 
نیاز دارد که بداند قیمت کالا بر اســاس 
ضوابط بازار تعیین می شــود و قیمت 
گــذاری به صورت دســتوری تعیین 

نمی شود.
این در حالیســت کــه با جذب 
سرمایه می توان به توسعه تولید کمک 
کرد، اما با فضــای کنونی نه تنها ورود 
سرمایه نخواهیم داشت بلکه همچون 
سنوات گذشــته شاهد خروج سرمایه 

خواهیم بود.

ریل نجات صنعت؛

مخالفت با قیمت گذاری دستوری از 
نعمت زاده تا اتابک

تاکنون وزرای صمت در قالب های مختلف مخالفت خود را با سیاست قیمت گذاری دستوری اعلام کرده اند 
اما لغو این سیاست طی سال های اخیر هرگز به طور کامل اجرا نشده است.

پای دلالان به نهضت ملی مسکن باز شد
گروه اقتصادی -شوربختانه امروز مشاهده می کنیم که پروژه های نهضت ملی مسکن طی یک رانت و تحت 
عنوان کارگزاری از ســوی برخی شــرکت ها در بین سازندگان توزیع می شود. درحالی وزیر جدید راه و شهرسازی 
وعده تکمیل واحدهای نهضت ملی مسکن را داده که این طرح گرفتار دلال بازی شده است. موضوعی که صدای 
سازندگان را در آورده است.  یکی از وعده های وزیر جدید راه و شهرسازی تکمیل واحدهای باقیمانده مسکن مهر و 
نهضت ملی مسکن است. فرزانه صادق در این باره گفته است: اتمام باقیمانده مسکن مهر و طرح نهضت ملی مسکن 
در دستور کار ویژه قرار دارد. برای سایر موارد مربوط به بخش مسکن هم برنامه ریزی می کنیم تا بتوانیم به بهترین 
نحو ممکن مسکن را به دست مردم برسانیم.وی تاکید کرد : خانه دار کردن دهک های یک تا 3 یعنی مسکن محرومان، 
کارگران و اقشار ویژه یکی از اولویت های وزارت راه و شهرسازی است.  این در حالی است که دبیر کانون سراسری 
انبوه سازان وضعیت کنونی نهضت ملی مسکن را مثبت ارزیابی نمی کند.  فرشید پورحاجت از وجود رانت در طرح 
نهضت ملی مسکن خبر و توضیح داد: شوربختانه امروز مشاهده می کنیم که پروژه های نهضت ملی مسکن طی یک 
رانت و تحت عنوان کارگزاری از سوی برخی شرکت ها در بین سازندگان توزیع می شود. وی ادامه داد: اشخاصی 
که اهلیت آنها مشخص نیست تحت عنوان کارگزار توزیع کار نهضت ملی مسکن را انجام می دهند که لازم است 
برای بررســی دقیق این فرآیند عجیب نهادهای نظارتی ورود ســریع و جدی داشته باشند.  وی افزود: فردی به بنده 
پیام داده که در شــهر دزفول می تواند ۴۰۰ تا ۴۰۰۰ واحد نهضت ملی مســکن را بدون بورکراسی ها معمول واگذار 
کند.وی تصریح کرد: این اشخاص چه کسانی هستند؟ وقتی از شخص پیشنهاد دهنده این سئوال را پرسیدم که شما 
تحت چه عنوان در حال توزیع واحدهای نهضت ملی مسکن هستید، به نظر می رسد دلال هستید فقط خندید.  وی 

تاکید کرد: وقتی می گوییم در نهضت ملی مسکن بی انضباطی وجود دارد، یعنی همین.
 دبیر کانون سراســری انبوه ســازان با طرح این پرســش که بر اساس چه متر و معیاری واحدهای نهضت ملی 
مســکن برای توزیع به فرد یا شــرکتی واگذار شده است، اضافه کرد: شرکتی که با بنده تماس گرفت، تحت عنوان 
کارگزاری در حال توزیع ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن در بازار است. پورحاجت با بیان این که از وزیر راه 
و شهرسازی می خواهیم خیلی سریع به این موضوع رسیدگی کند، یادآور شد: شرکت کارگزار بابت واگذاری هر 

واحد نهضت ملی مسکن یک میلیون تومان پول می گیرد.

پــس از تصویب برنامه هفتم در شــورای نگهبان و 
ابلاغ از سوی دولت، بنابراین به صورت رسمی قیمت 
گذاری دستوری در قالب برنامه هفتم توسعه لغو شده 
است؛ طبق بند ث ماده ۴۸ قانون برنامه هفتم توسعه 
»به منظور توسعه اشتغال و رشد اقتصادی از طریق 
سرمایه گذاری بخش خصوصی و تعاونی قیمت گذاری 
دولتــی به اســتثنای کالاهای اساســی یارانه ای و 
کالاها و خدمات انحصاری و عمومی ممنوع اســت.«

رقابتی شدن یا زمین خوردن صنعت خودرو؟

گروه اقتصــادی - در روز های 
پایانی فعالیت دولت ســیزدهم آیین 
نامــه اجرایی واردات خــودرو پس 
از پاسکاری های بســیار، تصویب و 
جهت اجرا، ابلاغ شد. اقدامی که ابعاد 
مختلــف آن چالش های زیادی دارد و 
بیشــتر شبیه به پوست موزی زیر پای 
دولت چهاردهم است. چالش هایی که 
در صورت برطرف نشدن نمی توان به 
اجرایی شدن آن امیدوار بود.امیرحسن 
خودرو  صنعت  کاکایی،کارشــناس 
با اشــاره به اینکه مشــکلات صنعت 
خــودرو با واردات حل نمی شــود، 
گفت: این صنعت درگیر بســیاری از 
مشــکلات دیگر از جمله کمبود ارز، 
کمبــود برق، ضعــف ارتباطات بین 
المللــی، حمل و نقل و کشــتیرانی، 
سومدیریت، تعرفه گذاری نامناسب 
و مشــکلات گمرکی دارد و تا زمانی 
که این معضلات حل نشود مشکلات 

صنعت خــودرو همچنــان به قوت 
خود باقی است.وی ادامه داد: کسانی 
که براین باور هســتند که اگر درهای 
واردات خودرو به کشور باز شود بازار 
خودرو رقابتی می شود درک صحیحی 
از این بازار ندارند و حتی می توان گفت 
با بازشــدن مسیر واردات خودرو باید 
منتظر زمیــن خوردن صنعت خودرو 
باشیم. به گفته این استاد دانشگاه علم 
و صنعت، واردات خودرو لزوما باعث 
رقابتی شــدن تولید در خودروسازی 
هایی مانند ایران خودرو و ســایپا نمی 
شــود؛ همچنین این اقدام آزادسازی 
واردات خودرو، دلیلی نمی شــود که 
مونتاژ کاران، داخلی ســازی را بیشتر 
کنند چراکه در چنین شرایطی داخلی 
سازی خودروسازی، صرفه اقتصادی 
ندارند و با این کار تولید در کشــور که 
سال هاست زمین گیر شده با این روند 

معضل بزرگتر به وجود می آید.

خودرو  واردات  آزادسازی 
با شــیوه کنونی امــکان پذیر 

نیست
کاکایــی درخصوص موانعی که 
در آییــن نامه اجرایی واردات خودرو 
وجــود دارد، توضیــح داد: به نظر می 
رسد، بسیاری از موانع و دست اندازها 
عمــدا در آیین نامــه واردات خودرو 
وارد شــده اســت، مانند الزام داشتن 
کارت بازرگانــی بــرای ثبت آماری 
یا مشــکلاتی که تامیــن ارز آن برای 
مردم وجود دارد، که شــرایط را عملا 
برای افراد عادی غیرممکن می کند و 
شــدنی نیست از طرف دیگر بسیاری 
از مشکلات مرتبط با واردات خودرو 
ماننــد خدمات پس از فروش و تامین 
قطعات نیز باید مشخص شود چرا که 
درصورت بروز مشکلات فنی با جان 
افراد سروکار دارد.وی با بیان اینکه در 
۶۰ سال گذشته سابقه نداشته که تک 

تک افراد بتوانند واردات خودرو انجام 
دهند چرا کــه نیاز به ظرفیت خاصی 
اســت، اظهار داشت: طرح شعار های 
ناشدنی بیشتر جنبه پوپولیستی داشت 
و شــدنی هم نبــود و عامدانه موانعی 
گذاشته شــده که همه افراد نتوانند از 
آن اســتفاده کننــد و اینکه چرا اصولا 
طرح واردات خودرو مطرح شد برمی 
گردد به اینکه مجلســی ها برای اینکه 

رای بیاورند و یا ناکارآمدی هایشــان 
را پوشش دهند یا اینکه درمورد ترک 
فعل هــای خود پاســخ دهند با طرح 
چنین طرح هایی می خواهند در اقدامی 
عوام فریبانه قصد مطرح سازی خود را 
دارند بنابراین وارداتی که باعث شود 
بازار رقابتی شــود و مردم در این بازار 
احســاس آرامش داشته باشند امکان 

پذیر نیست.

ابهامات تازه در واردات خودرو های کارکرده

 

 

گــروه اقتصادی  -  یک کارشــناس 
اقتصــادی گفــت: البته معتقــدم اول باید 
بانک های آفشــور راه اندازی می شد و گفته 
می شود در کیش اولین بانک آفشور راه اندازی 
شده، اما بنده ۲۲ سال است که در حال رفت و 
آمد هستم اما چنین بانکی در کیش ندیدم و 
صرفا یک ساختمان و شعبه است که اسمی بر 
روی آن گذاشته اند که جذب سرمایه خارجی 
هم نداشته و اساسا سپرده خارجی وارد ایران 
نمی شــود. بانک آفشور در ایران در این حد 
اســت که برای مثال در محوطه صدا و سیما 

یک شعبه از یک بانک دایر شده باشد.
 آلبرت بغازیــان درباره مبادلات ایران 
و روســیه با ریال آفشور و استقبال روسیه از 
مبادلات ریال آفشوری اظهار داشت: تا کنون 
از ســوی بانک مرکزی چندین ریال معرفی 
شده است که عمدتا هدف این بوده که چیزی 
رو جایگزین دلار کنیم اما اگر بتوانیم موضوع 
تحریم ها را حل کنیــم تمام این اقدامات از 

جمله ریال آفشــور برچیده می شود. ریال 
آفشــور در راستای تقویت اقتصاد مقاومتی 
است که به هر حال ممکن است، با برجام یا 
چیزی شیبه به برجام باز هم ماندگار نباشد، از 
ایــن رو چرا باید در حال حاضر امکاناتی در 
پیمان بریکس ایجاد شده را کنار بگذاریم البته 
باید توجه داشت هر گونه دور زدن تحریم ها 
از جمله اقداماتی مانند ریال آفشــور برای ما 
هزینه دارد. وی ادامه داد:  تنها در بخش فروش 
نفت، کاسب های تحریم نفتی برای بازگشت 
پول حاصل از فروش نفت 3۰ الی ۴۰ درصد 
از آن را کســر می کننــد.     این کارشــناس 
اقتصادی گفت: تا الان چندین عناوین ریال 
از زبان بانک مرکزی شــنیده ایم، یکی از آنها 
ریال دیجیتال بوده که به صورت پایلوت در 
کیش در حال اجرا است، همین موضوع ساده 
در ریال دیجیتــال اگر مقبولیت پیدا نکند و 
فراگیر نشود، شکست می خورد. هرچند که 
کار بزرگی بوده که از سوی بانک مرکزی در 

کیش برای پایلوت در حال اجرا اســت و هر 
روز معاملاتی با ریال دیجیتال انجام می شود.  
ریال بعدی رمز ریال است که همان استخراج 
را دنبــال می کنــد و ماینینگ اســت که جا 
انداختن و بازاریابی آن بسیار سخت خواهد 
بود. ریال دیگر، ریال آفشور است یعنی ریالی 
که توسط بانک های آفشور قابل معالعه است 
یعنی ریالی که قرار اســت در معاملات بین 
المللی جابجا شــود. بغازیان ادامه داد: برای 
مثال افراد می توانند برای واردات از روســیه 
ریــال خود را به ریال آفشــور تبدیل کنند و 
می توانند از روبل آفشور استفاده کنند یا اینکه 
در معاملات با چین امکان اســتفاده از یوآن 
آفشور وجود دارد و البته قابل تفکیک بین یک 
ریال دیجیتالی یا ریال دیگر در داخل کشور 

است.  بانک مرکزی می تواند ریال آفشور را 
ایجاد و منتقل کند و قابلیت مدیریت داشته 
باشــد. وی با بیان اینکه وقتی گفته می  شود 
می توانیم معاملات ریالی و روبلی با روسیه 
داشته باشیم این ریال همان ریال آفشور است، 
گفت: در واقع ریالی که بیرون از کشــور در 
حال چرخش است ریال آفشور بوده و همان 
ریال اســت و ارزش آن متفاوت ریال رایچ 
در کشــور نیست اما قابلیت تسویه مبادلات 
تجاری می شــود. برای مثال ممکن اســت 
یک ریال آفشــور به ازای 1۰۰ روبل آفشور 
باشــد و به این شکل نرخ گذاری می شود و 
صادرکنندگان و واردکنندگان می توانند با این 
نرخ گذاری ریال یا روبل آفشور خود را تامین 
کنند.       این کارشناس اقتصادی در پاسخ به 

این سوال که آیا به غیر از روسیه که مانند ایران 
در شــرایط تحریمی قرار دارد آیا امکان دارد 
ســایر کشورها از ریال آفشور استقبال کنند، 
اظهار داشت:  خیر هر چند سعی بر این است 
که مبادلات با سایر کشور هم با ریال آفشور 
انجام شــود و اگر شرکای تجاری کشورمان 
بــه ایران حق بدهند، مبنای مبادلات را ریال 
آفشــور در نظر می گیرند اما کشورهایی که 
ممکن است تحت فشار آمریکا قرار بگیرند 
مانند امارات بعید است که معاملات را با ایران 
با ریال آفشور انجام دهد. بغازیان در پاسخ به 
سوال دیگر مبنی بر اینکه با عضویت ایران به 
بریکس و شانگهای، آیا اعضای این پیمان ها 
حاضــر به معاملات با ریال آفشــور با ایران 
هستند؟ تاکید کرد: به غیر از چند عضو سایر 

اعضا مشمول تحریم ها نمی شوند برای مثال 
هندوستان با عربستان مبادلاتی دارد شاید این 
مبادلات به اندازه حجم تجارت ایران نباشد 
اما چون تحریم نیستند مشکلی برای مبادلات 
با واحد پولی کشورشان ندارند. برای اعضا 
مهم این است که مبادلاتشان توسط  آمریکا 
ردگیری و پیگیری نشود که به دلیل مراودات 
با ایران یا روســیه ذخایرشــان در کشوری 
دیگر بلوکه شــود. وی افزود:  از آنجایی که 
روســیه هم تحریم است سعی می کند که با 
کشورهایی مانند چین و ایران که تحت تاثیر 
آمریکا نیستند، وارد معامله شود هر چند در 
مباحثی روسیه پشت ایران را خالی کرده  است. 
اما اساسا به دلیل همین همسویی ها تجارت 
ایران و روسیه قابل توجه است، گفته می شود 
که به غیر از موارد نظامی روسیه چیزی ندارد 
که به ایران بدهد اما واردات از چین بسیار زیاد 
است. این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: البته 
معتقدم اول باید بانک های آفشور راه اندازی 

می شــد و گفته می شود در کیش اولین بانک 
آفشور راه اندازی شده، اما بنده ۲۲ سال است 
که در حال رفت و آمد هستم اما چنین بانکی 
در کیش ندیدم و صرفا یک ساختمان و شعبه 
اســت که اســمی بر روی آن گذاشته اند که 
جذب ســرمایه خارجی هم نداشته و اساسا 
ســپرده خارجی وارد ایران نمی شود. بانک 
آفشــور در ایران در این حد اســت که برای 
مثال در محوطه صدا و سیما یک شعبه از یک 
بانک دایر شده باشد. وی با بیان اینکه در واقع 
تجربه بانک آفشور را هنوز نداریم که بتوانیم 
نقــل و انتقال پول از این بانک را انجام دهیم، 
ادامــه داد: معمولا این بانک ها در مناطق آزاد 
ایجاد می شوند که قوانین مادر بانک مرکزی 
مانع از تاسیس آن نباشد. اسم آن را نمی توان 
بانک گذاشت و در واقع یک باجه ای است که 
به یک ساختمان تبدیل شده  است. بانک های 
مشــترک مانند ایــران و ونزوئلا هم تجربه 

موفقی در کشورمان نداشتند.

گروه اقتصادی  - از حدود ۶ ماه پیش، 
بازار های جهانی تحت تاثیر اتفاقات متفاوت، 
رکوردشکنی های پی درپی را رقم زده و بازار 
طلا هم از این قاعده مستثنی نبوده است. حال 
باید دید قیمت طلا و سکه طی چند روز آینده 
چــه روندی را طــی می کند و مردم باید چه 
رفتاری در مقابل این تغییرات در پیش گیرند.

عبــادالله محمد ولی، عضــو اتحادیه 
طلا و جواهر تهران دربــاره وضعیت بازار 

ســکه و طلا گفت: افزایش قیمت در بازار 
طلا و سکه نتیجه دو عملکرد است که یکی 
از آن ها در دســترس ما نبوده و حول محور 
تحرکات منطقه غرب آســیا بوده و خارج از 
نظر کارشناسی است. در نهایت مجموع این 

اتفاقات منجر به تغییر در قیمت اونس جهانی 
می شود، بنابراین نمی توانیم بگوییم که چه 

زمانی چه اتفاقی رخ می دهد.
این عضو اتحادیه طلا و جواهر تهران 
درباره آینده بازار طلای ایران، عنوان کرد: اگر 

شــرایط به همین صورت باشد روند رشد 
آرام قیمتی به ســمت بالا داریم چرا که انس 
جهانی طلا به بالای ۲۵۰۰ دلار رسیده و بعد 
از ۵۰ ســال شاهد افزایش قیمت هستیم که 
در شــرایط معمول نیز این افزایش قیمت ها 

ادامه دار اســت. محمدولی با بیان اینکه در 
زیرساخت های پولی و مالی عملکرد مثبتی 
در دو دهه گذشــته نداشته ایم، ادامه داد: طی 
این ایام، تحریم ها بیشــتر به سمت واردات 
محور بــوده تا تولید محور و صنعت محور 

و همه این موارد باعث شــده تا ارزش پول 
ملی نسبت به دیگر ارز ها کاهش یابد و شاهد 

افزایش قیمت ها باشیم. 
این مقام مســئول درمورد اینکه مردم 
طــلا بخرند یا نه توضیح داد: در شــرایطی 

که مردم نیاز به امنیت اقتصادی داشــته و نیاز 
دارند تا سرمایه های خرد را افزایش دهند در 
کوتاه مدت توصیه نمی شــود که وارد بازار 
طلا شوند، اما ســرمایه گذاری در بازه میان 
مدت و بلندمدت ســودده است چراکه هم 
نقدشــوندگی طلا و سکه سریع است و هم 
ارزش ســرمایه را حفظ می کنند و به ایجاد 
ارزش افــزوده کمک خواهــد کرد بنابراین 

بهترین بازار برای حفظ سرمایه است.

بغازیان کارشناس اقتصادی: تنها روسیه از ریال آفشور استقبال می کند

از بانک آفشور در ایران فقط یک ساختمان داریم!

پیش بینی جدید کارشناسان درمورد نرخ طلا و سکه؛

طلا بخریم یا نه؟ سیگنال های مهم بازار طلا بعد از ماه صفر


